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ACTA NUM. 4/2019 
 
Hi assisteixen: 
 
Alfons Collazo - APC 
Josep Ensenyat – Pallars 
Miquel Gonzalo – AA-EE 
Andreu Iter – Ass. Jubilats Fecsa-Enher 
Conxi Miñana - AECOEC 
Enric Mir - AECOEC 
Josep Lluis Salip - EREGECAT 
Jesús Tambó - EREGECAT 
 
 
 
 
Reunits a Barcelona el 7 de febrer de 2019 els assistents relacionats, a la Sala 2 del 
Parlament de Catalunya, amb Yolanda López (En Comú), Isabel Chacón (CUP), Jordi 
Albert (ERC), Oscar Ordeig (PSC), Jordi Terrades (PSC), Pol Gibert (PSC). Reunió 
assolida per AECOEC en el marc de les trobades a nivell polític per tal de fer arribar 
aquest tema el més enllà possible. 
 
Miquel Gonzalo fa la succinta presentació de la temàtica en la que es troba el personal 
passiu d’ENDESA, dels quals uns 4000, del total de 9000 pertanyents a Catalunya, 
estan representats per les associacions presents, integrats en una Coordinadora des 
de 2018. Aprofita per informar que el dia 13 es reuneixen amb la resta d’Associacions 
de l’Estat. 
 
En el primer punt, Gonzalo fa esment a l’informe de la OCU on es pot comprovar que 
la despesa d’un consumidor general és més o menys igual al d’un empleat d’ENDESA, 
demostrant la injustícia de les informacions que l’Empresa està fent públiques. 
Igualment, informa que el personal provinent d’ENDESA paga un 15 % d’impostos, 
més el 21% d’IVA del consum calculat sense descompte al que cal afegir la retribució 
a l’IRPF com retribució en espècie. D’aquí es desprèn que l’estalvi seria 
aproximadament d’un 43 %, lluny de les notícies que exposen alguns mitjans que 
l’empleat “no paga el llum”. En molts altres sectors els empleats tenen bonificacions. 
En el nostre cas, els drets que ens ocupen provenen de 1928, on el baix salari es 
compensava amb aquestes bonificacions. 
 
El següent punt que exposa es la preocupació per l’edat de bona part del personal 
passiu no pertanyent a cap associació, que pot superar els 80 anys i que es troben en 
situació precària, i que ara caldria afegir la pèrdua d’aquesta bonificació en el rebut de 
la llum. Aquesta preocupació es veu agreujada per la impossibilitat de poder arribar a 
informar-los-hi degut a la manca de presència d’aquest col·lectiu a les xarxes socials i 
el poc us que fan d’internet. 
 
El tercer punt fa esment a l’espoli d’ENDESA per part d’Enel que s’ha quedat amb 
les empreses elèctriques que aquella havia adquirit a l’Amèrica Llatina quan eren molt 
poc rentables, en el moment en que començaven a donar beneficis, recomprades amb 
els diners de la pròpia ENDESA. També avisa que, la manca d’inversions i 
manteniment des que va començar la crisi, no ha tingut un reflex immediat en la 
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pèrdua de qualitat de subministrament per l’esforç inversor previ a l’esmentada crisi (a 
Catalunya es va fer  
 
 
una inversió extraordinària d’uns 450 milions d’Euros, en previsió del creixement 
esperat del consum), que començarà a fer-se palesa quan aquest consum es 
recuperi. Es possible que llavors Enel hagi deixat el capital d’Endesa i el culpable serà 
el nou propietari de l’elèctrica. 
 
Enric Mir afegeix que Enel gairebé reparteix el 100 % dels beneficis en forma de 
dividends (porta uns guanys acumulats de l’ordre de 35.000 milions €) la compra 
d’Endesa va suposar un pagament d’uns 38.000 milions € i ens aquests moments el 
valor en borsa d’ENDESA es d’uns 22.000 milions € que suposarien uns guanys 
addicionals de quasi 20.000 milions €. 
 
 
Resumint per als Parlamentaris: 
 
 
  -     La manca de control del personal passiu en les negociacions de Conveni requeriria 

una modificació de L’Estatut dels Treballadors. 

-       Reforma Laboral del 201:3 en els mecanismes de negociació dels convenis ha 

generat molts problemes. 

-       Traslladar el problema al Congrés i seguir mantenint-los informats. 

-       Fer-los arribar els models de carta que va enviar Endesa al personal passiu per 

informar-los de la retallada dels drets. 

-       Definir aquesta situació com un problema tant jurídic com polític. 

 
 
Es tanca la reunió a les 13:20 h, agraint als parlamentaris la seva atenció. 
 
 
 
 
  
Notas del encuentro:  
AMI: Decreto ley 
No hablar de beneficiós sociales, sino derechos sociales 
Enel pidió un Crédito en 2017 para pagar beneficiós 
Al Ministerio de Trabajo: se negocia para pocos empleades (9000) cuando la “plantilla” 
son 27000 
En Iberdrola no se paga nada, tampoco se cotiza nada 
Enric: las instrucciones son no dar nada a los pasivos en la bolsa social, sin 
diferencias entre unos y otros 
166 AVS,350 Activos 10 ERES (FECSA) 132 AVS,305 Activos 4 ERES ENHER 
Solicitar a compañeros el correo que se envia 
Amer debería darse 
La empresa pone activos contra pasivos. 


